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Egy igazán jó intézményt reggeltől estig lehet használni 

Élet�az�iskolában

Mikor indult a projekt?
2015-ben kerültem kapcsolatba Budakeszi önkormányzatá-
val. A létesítmény építése a Nemzeti Sportközpontok, mint 
építtető szervezésében, a Köznevelési Infrastruktúra Fej-
lesztési Program részeként 2017 őszén kezdődött.

Ez nem egy megszokott kockaépület, ráadásul a dekora-
tív megjelenését döntően meghatározó külső-belső fa-
építmények, tetőszerkezetek, ajtók, ablakok elkészíté-
sére mintegy 300 köbméter fát használtak fel.

Valóban, itt nem annyira gyakori a derékszög. Kétségtelen, 
a Turi-féle építészetnek vannak bizonyos elemei, logikái - 
az organikus építészet változatai - melynek alapjait a mes-
terem, Makovecz Imre tanította. Kisvárosiasabb léptékű, 
modernistább, picit más hangvételű dolgot csinálok, de 
mindig is büszkén vallom, hogy Makovecz Imre egy moz-
galom, egy stílus megteremtője. Jómagam ennek az élet-
műnek egy spektrumát tettem magamévá, az egymásból ki-
növő formákkal, egymásba olvadó terekkel, apró építészeti 
trükkökkel. Jó példa erre az iskola aulája. A bejáratnál állva 
egy tipikus perspektivikus „csalást” érzékelünk, az egyik 
oldalán ívesen szűkülő térrel. Megszokva a párhuzamos fa-
lakat, kockákat, „becsap” minket az a látvány, ugyanis ez 
az íves szűkület azt az érzetet kelti, hogy szinte „alig” lát-
juk az aula végét.

Ha végigjárjuk az épületet, sok meglepő megoldással 
találkozunk. Mintha nem csak az iskolai funkciót igye-
kezne kiszolgálni.

Egy igazán jó intézményt reggeltől estig lehet használni. 
Abban van élet. Közösségi tere is lesz az ide járó diákoknak, 
tanároknak, szülőknek, és annak a szélesebb közösségnek 
is, amely itt lakik a közelebbi vagy távolabbi környéken. Az 
aula előadások, kiállítások, konferenciák megtartására is al-
kalmas lesz. Sőt bálokat is lehet ide szervezni, hiszen van 
tánctér, étkező, nagy konyhával. A háttérben lévő két tan-
terem pedig a ruhatárt szolgáltathatja. A galéria kiváló hely 
lehet fotózásra, videók készítésére. Mindezek a lehetőségek 
az iskolai funkciókon túl a lakókörnyezetet is szolgálni fog-
ják. Mindez ugyanígy vonatkozik az iskola túloldalán az 
impozáns, 800 négyzetméteres, önálló bejáratú, szeparálha-
tó tornacsarnokra is, melyet a tanítási időn túl kibérelhetnek 
a sportkörök és az egyéb rendezvényeket szervezők is.
A szabadban, az aula és a tornacsarnok között pedig már 
formálódik a kétszintes udvar, melynek felső szintje az au-

lától indul és az eggyel lejjebb lévő csarnokhoz érkezik, ame-
lyen keresztben egy széles spanyol lépcső lesz. Ez a tér sza-
badtéri koncertek, egyéb előadások, kisebb fesztiválok meg-
tartására is alkalmas. 

A rendezvények nagy sürgéssel-forgással járnak. Meny-
nyire lehet majd ezt kezelni?

Nem kell az egész épületet megnyitni ahhoz, hogy használ-
ható legyen ilyen célokra. A tervezéskor gondoltunk erre, 
így megoldható lesz az elkülönítés.

Ön a tervezője az innen 60 méterre épülő tanuszodának 
is. Ennek kivitelezése mikor kezdődhet?

A Köznevelési Infrastruktúra Fejlesztési Program II. ütemé-
ben szerepel az uszoda kivitelezése. Építési engedély van, a 
kivitelezési terveket elkészítettük és leadtuk. Véleményem 
szerint ősszel letehetjük az alapkövet és 2020 végére, 2021 
első felére elkészül az uszoda.

Korábban már láttak a budakesziek ízelítőt a tervekből 
és azok alapján kissé mechanikusnak találták a hom-
lokzatot, a bejáratot sajtreszelőhöz hasonlították. Ezen 
lehet még változtatni?

A közelmúltban találkoztam a polgármester asszonnyal és 
az alpolgármester úrral, ahol erről is szó esett. Ígéretet tet-
tem arra, hogy a lakossági javaslatokat megvizsgálom. 
 Horváth Jenő

Turi Attila, Ybl-díjas építész, az Árpád fejedelem téri ál-
talános iskola tervezője olyan intézményt álmodott Bu-
dakeszinek, mely sokkal többet ad városunknak, mint 
azt egy iskolától elvárnánk. Mind építészetileg, mind 
funkcionálisan újszerű, példaértékű alkotást kapunk. 
Mindez azt is jelentheti, hogy az elkövetkező években 
településünkön az oktatás, a kultúra és sport területén is 
jelentős előrelépés várható.

Fotó: Papp Gergely

SZOLGÁLAT Történetünk főhőse – ki 
szerénysége okán nem kívánt névvel 
szerepelni - és családja 1946 márciu-
sában megkapta az értesítőt a kitelepí-
tésről és március 19-én jöttek is a bu-
dakeszi németekért a lovaskocsik, me-
lyekre mindenki 50 kilót tehetett föl. 
Szinte mindenük Budakeszin maradt. 
Biatorbágyon marhavagonokba terel-
ték őket és Heidelbergig meg sem áll-
tak. Fél év után, 1946 őszén abban a 
szétzilált helyzetben, amikor az or-
szághatárok sem kaptak még komoly 
őrizetet, lehetőségük volt hazaszökni 
Magyarországra. 

Budakeszin már csak a nagymamája 
élt, ott húzták meg magukat, de csak 
pár hónapig, mert jöttek a feljelentések, 
zaklatások. A Patrona Hungariae anya-
házában kaptak szállást és munkale-
hetőséget a szülei. Az egyházi rendek 

nagy részének feloszlatása, vagyonuk 
államosítása után, még ebben a hely-
zetben is segítettek a nyergesújfalui 

rendházban ezután is működő nővé-
rek. 

Férje halála után jött vissza Buda-
keszire a 70-es években. A házrészt - a 
Xavér kereszt közelében -, melyben a 
mai napig is lakik, még édesanyja vá-
sárolta meg. A kereszt és gondozója 
története nyilván ebből a közelségből 
is adódik. 1990-ig üresen, korpusz nél-
kül állt, majd a falu lakosságának ado-
mányaiból született újjá. Saját pénzé-
ből megvásárolta a hiányzó korpuszt 
a pesti Ecclesia kegytárgyüzletben, va-
lamint két kőváza és egy kis vaskerítés 
is készült. 1990-ben szentelte meg a fel-
újított Xavér keresztet Németh László 
plébános. 

Figyelme, szeretete révén a két kő-
vázában azóta is mindig friss a virág 
és rendezett a környezet. 90 éves gon-
dozója óvó szeme figyeli és keze soha 
nem lanyhulóan végzi a dolgát. „Any-
nyi mindenen mentem keresztül, már 
régen a temetőben lehetnék, a Gulágra 
is kerülhettem volna. Sok mindentől 
megóvott a Jóisten! Őt szolgálom itt, a 
Xavér keresztnél!” Ezúton is köszönjük 
áldozatos, önzetlen munkáját!

90�évesen�is�a�Xavér�keresztért

Az�EP�választás�
eredményei

A Xavér kereszt a mai Kossuth és 
Erdő utca kereszteződésében áll. 29 
éve gondozza egy 90 éves, remek 
egészségnek örvendő, friss, fiatalos 
budakeszi lakos. 

EURÓPAI PARLAMENT Az Európai Unió tagállamaként 
Magyarországon május 26-án választották meg a következő 
öt évre az Európai Parlament (EP) képviselőit, akiken keresz-
tül befolyásolhatjuk az Európai Unió politikai irányvonalát. 
A 2019. évi EP választás rekordrészvétel mellett zajlott le, a 
választásra jogosultak 43,37%-a élt szavazati jogával. A 751 
EP-képviselőből Magyarország 21-et delegálhat az EP-be. A 
választáson azok a listák szerezhettek mandátumot, melyek 
megszerezték a leadott voksok 5 százalékát. A Fidesz-KDNP 
a szavazatok 52,33 %-át gyűjtötte be, ami 13 mandátumot je-
lent. A DK 16,19%-kal 4, a Momentum 9,89%-kal 2, az MSZP-
Párbeszéd 6,66 %-kal 1, és a Jobbik 6,41%-kal 1 mandátumot 
szerzett.

Az Európai Parlament 2019. május 26-án megválasztott 
magyarországi tagjai:

Fidesz-KDNP: Győri Enikő, Bocskor Andrea, Gyürk And-
rás, dr. Szájer József, Hölvényi György, dr. Trócsányi László, 
Deutsch Tamás, Tóth Edina, Gál Kinga, Kósa Ádám, Deli An-
dor, Hidvéghi Balázs és Járóka Lívia.

DK: dr. Dobrev Klára, Rónai Sándor, Ara-Kovács Attila és 
dr. Molnár Csaba.

Momentum: dr. Cseh Katalin és Donáth Anna Júlia.

MSZP-Párbeszéd: A pártszövetség később dönt a képvi-
selő személyéről.

Jobbik: A párt később dönt a képviselő személyéről.A párt később dönt a képviselő személyéről.
Budakeszin az országos átlag feletti volt az aktivitás, a helyi 

választópolgárok 59,54%-a voksolt. Városunkban 11 496 vá-
lasztópolgár szerepel a belföldi szavazóköri névjegyzékben, 
melyből 6 845 jelent meg a szavazókörökben. A 6816 db ér-
vényes szavazólap alapján a FIDESZ-KDNP 3 385 (49,66%), a 
Momentum 1 205 (17,68%), a DK 983 (14,42%), az MSZP – Pár-
beszéd 362 (5,31%), az LMP 283 (4,15%), az MKKP 262 (3,84%), 
a Jobbik 186 (2,73%), a Mi hazánk 131 (1,92%) és a Munkáspárt 
19 (0,28%) szavazatot kapott. 

Az Országos Egyéni Választási Iroda vezetőjeként ezúton 
is tisztelettel köszönöm a szavazatszámláló bizottságok tagja-
inak, a helyi intézmények vezetőinek és dolgozóinak, a BVV 
Kft-nek, valamint a polgármesteri hivatal munkatársainak 
odaadó, pontos munkáját!
 dr. Szelenczy Gabriella OEVI vezető

Fotó: MTI
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